

دور آليات الحوكمة في الحدّ من مخاطر الائتمان البنكي
"دراسة ميدانية على البنوك التجارية في المملكة العربية السعودية"

شروق بنت علي صالح الصيعري

المستخلص

هدفت هذه الدراسة إلى التعرف على دور آليات الحوكمة في الحدّ من مخاطر الائتمان البنكي في البنوك التجارية السعودية، ولتحقيق هذا الهدف تم الاعتماد على المنهج الوصفي التحليلي لعينة الدراسة المختارة؛ لكونه ملائمًا لطبيعة الدراسة. وقد أجرت الباحثة الدراسة على عينة عشوائية تضم: أعضاء مجلس الإدارة، والمراجعين الداخليين في البنوك التجارية السعودية، والمراجعين الخارجيين بمكاتب المراجعة المرخص لهم بمزاولة مهنة المحاسبة والمراجعة، والمراقبين في الجهات الإشرافية الرقابية المتمثلة في مؤسسة النقد العربي السعودي بصفتها الجهة الرقابية المباشرة على البنوك، من خلال استبانة صُممت لهذا الغرض.

وقد أظهرت نتائج الدراسة حرص البنوك السعودية على تطبيق متطلبات الحوكمة الصادرة عن مؤسسة النقد العربي السعودي، وقيامهم بإصدار لائحة للحوكمة على غرارها. كما أظهرت إدراك آليات الحوكمة لدورها في الحدّ من المخاطر الائتمانية؛ ولكن بنسب متفاوتة؛ حيث كانت مؤسسة النقد السعودي أكثر الآليات إدراكًا لدورها، يليها المراجعون الداخليون، ثم أعضاء مجلس الإدارة، فيما كان المراجعون الخارجيون أقل هذه الآليات إدراكًا لدورهم في الحدّ من هذه المخاطر.

وبناء على ما توصلت إليه الدراسة؛ تُوصي الباحثة بأهمية مواكبة كل ما يُستجد من معايير المراجعة الدولية، ومعايير بازل للرقابة البنكية، إضافة إلى عقد الدورات التدريبية المُتخصصة عن الحوكمة وأهميتها في بناء أطر قوية للحدّ من مختلف المخاطر التي تواجه البنوك التجارية بما فيها المخاطر الائتمانية؛ بهدف تعزيز دور أعضاء مجلس الإدارة، والمراجعين الداخليين، والمراجعين الخارجيين، ومراقبي مؤسسة النقد في مراقبة المخاطر الائتمانية وتقويمها بالأساليب المهنية، والحدّ من تأثيرها السلبي في أعمال البنك وعماله.

شروق بنت علي صالح الصيعري

د. شروق بنت علي صالح الصيعري

The Role of Corporate Governance Mechanisms in Reducing Bank Credit Risk

" A Field Study on Commercial Banks Operating in the Kingdom of Saudi Arabia"

Shorouq Ali Al-Saiari

Abstract

This study aims to identify the role of corporate governance mechanisms in reducing credit risks in commercial banks operating in the Kingdom of Saudi Arabia. To achieve this goal, the descriptive analytical approach has been applied on the study society sample. A questionnaire has been created and distributed to study arandom, which consists of members of Board of Directors, internal auditors of Saudi commercial banks, external auditors of authorized audit offices and supervisors of the Saudi Arabian Monetary Authority (SAMA), which is the controlling and supervising authority of the Saudi banking sector.

The study found that Saudi banks are concerned about complying with the governance requirements issued by the Saudi Arabian Monetary Authority (SAMA). Saudi banks have also developed their own internal governance regulations. Furthermore, there are varying perceptions about the role of governance mechanisms in reducing credit risks. Perceptions of the members of the Saudi Arabian Monetary Authority come in the first place in recognizing the significance of their role on reducing credit risks, followed by the perceptions of the internal auditors, and in the last place comes the perceptions of the external auditors.

In accordance with the results of the study, the researcher makes the following recommendations. First, it is highly significant to keep pace with developments in international auditing standards and Basel regulations for banking supervision. Furthermore, it is important to provide specialized training courses to members of the Boards of Directors, internal and external auditors and to supervisors of the Saudi Arabian Monetary Authority. The training courses should focus on corporate governance, risk management, risk monitoring and risk evaluation, using highly professional mechanisms that reduce the negative impacts of credit risks on banks and on their customers.

